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الملخص العربي:
   تمت دراسة خمسة أنواع من فطريات الترايكودرما وهى Trichoderma harzianum و T. viride و T. koningii وT.reesei   والفطر T.hamatum  المنماة فى بيئة سائلة كراشح فطرى في المعمل لدراسة نشاط وحركة كل من النيماتودا الكلوية Rotylenchulus reniformis وبيض ويرقات نيماتودا تعقد الجذورMeloidogyne javanica لمدة أسبوع من التعريض في أطباق بترى ثم نقلت كميا الى شتلات الباذنجان عمر شهر مزروعة فى تربة طميية رملية بنسبة 1:1 فى اصص بلاستيك.  تمت دراسة قدرة تلك الأفراد على اختراق الجذور والنمو والتكاثر على العائل. أعطت كل أنواع فطريات الترايكودرما المختبرة تأثيرا معنويا فى تقليل نشاط وحركة النيماتودا الكلوية ونيماتودا تعقد الجذور بعد يومين من التعريض فى أطباق بتري وزاد معدل التاثير بعد أسبوع من المعاملة. كذلك يتضح أن فطر Trichoderma harzianum وفطر Trichoderma hamatum الأكثر تأثيرا من باقي أنواع الفطريات وتبعة الفطر T.koningii ثم الفطر  T. viride والفطر T.reesei بدون فروق كبيرة بينهما.    

فى الجزء الثانى من البحث تم دراسة معلق جراثيم و رواشح  4 أنواع من فطريات المحيط الجذرى  وهى Aspergillus ochrachus  و Aspergillus flavus و Aspergillus parasiticus و Penicillium chrysogenum مقارنة بفطريات الترايكودرما Trichoderma harzianum و Trichoderma .hamatum في مكافحة نيماتودا تعقد الجذور على نباتات الباذنجان تحت ظروف البيت المحمى. تم تنفيذ تجربتين على كل من رواشح و جراثيم تلك الفطريات. أظهرت النتائج أن كل الفطريات المختبرة التي تعرضت لمدة 48 ساعة فى رواشح تلك الفطريات أدى الى تثبيط 100 % من النيماتودا المعرضة. و أنعكس ذلك عند معاملتها على الجذور على نسبة الاختراق و التطور مما أدى إلى انخفاض معنوي لأعداد النيماتودا و أطوارها.   أعطى راشح الفطر  Penicillium chrysogenum  و الفطر Aspergillus parasiticus أعلى تأثير في خفض عدد العقد الجذرية والأطوار غير البالغة و الإناث و أكياس البيض على جذور الباذنجان ، وكذلك عدد اىلنيماتودا المتطفلة وغير المتطفلة في التربة.

في التجربة الثانية والتي أستخدم فيها معلق جراثيم الفطريات في التربة  أظهرت النتائج انخفاض معنوي في أعداد العقد الجذرية و الإناث و أكياس البيض و أعداد النيماتودا  غير المتطفلة فى غالبية المعاملات. وقد وجد أن الفطر Trichoderma harzianum الأكثر تأثيرا في خفض تعداد نيماتودا تعقد الجذور فى كل من التربة و الجذور تبعة الفطر  Aspergillus ochrachus "العزلتين" مقارنة بالنباتات الغير معاملة (الشاهد) ثم الفطر . flavus ِ Aالعزلة رقم 26 ثم الفطر A. parasiticus العزلة رقم 29. و يمكن تلخيص دور الترايكودرما في مكافحة النيماتودا في إفرازاتها السامة المباشرة على النيماتودا و تثبيطها لاختراق النيماتودا بالإضافة لتحليلها لجدر بيض النيماتودا. وكان من الواضح عدم تأثر النيماتودا الغير متطفلة بالتربة بغالبية المعاملات. و كان واضح أن معاملات الترايكودرما تشجع من نمو النباتات.
ِ
ABSTRACT
To prove the efficacy of Trichoderma species in control of reniform nematode, Rotylenchulus remformis  , root-knot nematode,and Meloidogyne javanica were studied In-Vitro and under greenhouse conditions. The effect of culture filtrate of Trichoderma harzianum, T.viride , T.koningii , T.reesei and T. hamutum in controlling both nematode genera were studied In-Vitro in 14 cm Petri-dishes during one weak exposure and under greenhouse conditions on eggplant seedlings in plastic pots containing sandy-loam soil (1:1, V/V).

 All culture filtrates of Trichoderma species  were found to be significantly effective in controlling both nematode genera on eggplant .Trichoderma harzianum, T.hamatum and T.koningii gave a significant reduction In-Vitro and greatly decreased the females and egg-masses of reniform and root-knot nematodes in pots. Trichoderma species led to inhibit the nematode activity and movements In-Vitro during one-week exposure. However, Trichoderma culture filtrate was greatly effective on root-knot nematode, Meloidogyne javanica eggs, than on larvae. 

In the second part of the present investigation was undertaken with an aim to study the effect of some fungal bioagents as cultural filtrates and spore suspension against root-knot nematode, Meloidogyne javanica infecting eggplant. Aspergillus ochrachus, A. flavus, A. parasiticus and Penicillium chrysogenum were tested as biocontrol agent and compared with Trichoderma harzianum and T. hamatum.


In-vitro studies showed that all fungus cultural filtrates were highly effective on root-knot juvenile activity and movement after 48 hours exposure , exhibiting 100% of root-knot nematode larvae. 

Penicillium chrysogenum and   Aspergillus parasiticus culture filtrates were found to be highly effective in reducing the total number of galls, immature stages, mature females and egg-masses on eggplant. 

In the second experiment, the spore suspension of all examined fungus was found to be highly effective in reducing the total number of galls, mature females and egg-masses on root and the total number of nematodes in soil. 

Trichoderma harzianum was found to be highly effective in reducing the root-knot nematode population both in root and soil followed by Aspergillus ochrachus (two isolates) comparing with untreated eggplant (check) followed by A. flavus isolate No. 26 and A. parasiticus isolate No 29.

The role of Trichoderma in control of both nematode genera into direct effect is either  by toxic metabolites and inhibit nematode penetration and developments and effect on nematode eggs or by analysis of chitenase metabolite.
It is  clear that un-parasitic nematodes in soil were less effected by most fungi treatments. A.. flavus isolate No 15 was found to be the most effective one on free living nematodes in soil followed by A. parasiticus isolate No. 7 and T. harzianum without significant differences with P. chrysogenum. It was noticed that eggplants which received Trichoderma treatments were healthier than untreated ones.
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